
ВАРИАНТ 2      ВНИМАНИЕ! Пояснения приведены на следующей странице после ответов 

 

Reading (1-5) 

 

1 балл 

1 C – There is a device that can be considered a time machine. 

2 B – substantial. 

3 A – was technologically improved by the astronauts. 

4 B – a set of galaxies that were formed more than 13 billion years ago. 

5 D – echo the ideas expressed in H.G. Wells novella. 

Reading (6-10) 

 

2 балла 

6 contemplate 

7 inception 

8 distorts 

9 withstand 

10 devoid of 
Vocabulary (1-5) 

 

2 балла 

1 claim 

2 possessive 

3 substitute 

4 mobility 

5 strike 

Vocabulary (6-10) 

 

2 балла 

6 (J) to go downhill 

7 (D) eyeball to eyeball 

8 (A) to poke one’s nose 

9 (B) egg on (one’s) face 

10 (H) cold feet 
Grammar (1-5) 

 

2 балла 

1 was taken in by the 

2 is having to call off 

3 a day passes without there 

4 on the verge of bankruptcy/ going bankrupt 

5 has committed herself to assisting 

Grammar (6-10) 

 

1 балл 

6 a. to explain 

7 a. Were it not for 

8 b. needn’t have bought 

9 b. much less 

10 d. to diversify 

Culture study (1-5) 

0,83 балла 

всего 31 задание 

1 7 3 1 4 2 6 5 

2 2 4 6 1 5 7 3 

3 3 1 4 5 2 

4 1 3 6 2 4 5 

5 6 2 1 3 5 4 

Culture study (6-10) 

0,73 балла 

всего 5 заданий 

6 d) The lower chamber of the Parliament acts to review legislation 

initiated by municipalities and can exercise a suspensive veto. 

7 b) Snowdon is the highest mountain in England.  

8 a) Canary Wharf is another name for Westminster Abbey and is now 

home to major financial institutions.  

9 a) The national animal of England is the Dragon. 

10 a) The University’s motto is «From here, light and sacred draughts». 

 



Reading (6-10) 

6. только contemplate, так как глагол mulled over приведен в прошедшем времени, а 

дефиниция – в настоящем 

Vocabulary (1-5) 

Необходимо подобрать не просто слово, а слово, которое будет соответствовать всем 

трем предложениям и при этом оно не должно меняться на другую часть речи. Более 

того, необходимо обратить внимание на то, с каким предлогом используется искомое 

слово (если в предложении есть предлог, относящийся к искомому слову). 

3. только substitute, так как replacement – это замена вместо сломанного или старого “a 

thing that replaces something, especially because the first thing is old, broken, etc.”. В 

предложениях слово substitute используется в значении «заменять один продукт на 

другой». 

Более того, согласно Oxford Dictionary значение substitute “a player who replaces another 

player in a sports game”, что соответствует предложению “Coming on as a substitute, 

Jefferson scored four crucial goals in the match” 

5. только strike, так как hit не соответствует предложению “The workers were prepared to 

strike for higher wages and better working conditions, risking the stability of the entire 

company” – смысл которого выход на забастовку с целью поднятия зарплаты. 

Strike (of workers in a factory, etc.) to cease work collectively as a protest against working 

conditions, low pay, etc. – Collins Dictionary 
 

Grammar (1-5) 

Task 1. For questions 1-5, write the missing part of the second sentence using a given word, so that it has a 

similar meaning to the first sentence. Do not change the word given. You must use between three and six 

words, including the word given. Transfer your answers onto the answer sheet. 

1.She fooled everyone with her friendly and approachable attitude. 

TAKEN 

Everyone … fact that she seemed so friendly and approachable. 

Everyone was taken in by the fact that she seemed so friendly and approachable. 

Требуется передача значения глагола “fool” глаголом “take in”. 

  

2. I particularly can’t stand when I have to cancel meetings. 

CALL 

What I particularly can’t stand … meetings.  



What I can’t stand is having to call off meetings. 

Требуется передача значения глагола “cancel” глаголом “call off”. 

3. Nearly every day there is a new report of rising debt levels. 

PASSES 

Hardly … being a new report of rising debt levels. 

Hardly a day passes without there being a new report of rising debt levels. 

  

Чтобы объяснить правильный ответ, нужно обратить внимание на структуру предложения и 

особенности использования выражения “Hardly ... without”. 

1. Hardly - это отрицательное слово, которое означает “почти не” или “едва”. Оно часто 

используется в инверсии для усиления утверждения, когда говорим о том, что что-то 

происходит почти постоянно или наоборот, редко. 

2. Инверсия - после слова “Hardly” следует инверсия, то есть порядок слов меняется на обратный: 

“Hardly a day passes” (обычно было бы: “A day hardly passes”). 

3. Without - в данном случае используется для отрицания и указывает, что событие происходит 

каждый раз, почти без исключений. 

  

4. He almost went bankrupt when the market crashed. 

VERGE 

He was … when the market crashed. 

He was on the verge of bankruptcy/ going bankrupt when the market crashed. 

On the verge of – это устойчивое выражение, которое всегда требует существительного или герундия 

(глагола с окончанием -ing) после себя, чтобы описать действие или состояние, которое было очень 

близко к осуществлению. 

  

5. She has agreed to assist with the financial planning. 

COMMITTED 

She … at the party.  

She has committed herself to assisting at the party.  

Commit oneself to + герундий (глагол с -ing) – данное выражение используется для того, чтобы сказать, 

что кто-то обязался сделать что-то. В этом случае используется герундий “assisting” (помощь). 

  



 

2 ВАРИАНТ 

 

CREATIVE WRITING (20 points) 

Choose one topic:  

1. University students should base their choice of a field of study on the availability of 

jobs in that field.  

Write a response in which you discuss the extent to which you either agree or disagree with 

the claim. TAKE ONLY ONE SIDE OF THE ARGUMENT. In developing and supporting your 

position, be sure to address the most compelling reasons and/or examples that could be used 

to challenge your position. You should write about 250 – 300 words. 

 

2. All parents should be required to volunteer time to their children’s schools.  

Write a response in which you discuss the extent to which you either agree or disagree with 

the claim. TAKE ONLY ONE SIDE OF THE ARGUMENT. In developing and supporting your 

position, be sure to address the most compelling reasons and/or examples that could be used 

to challenge your position. You should write about 250 – 300 words. 

 

Внимание! Задание Creative writing оценивается строго по критериям.  

 

1. Максимальное количество баллов по лексике можно набрать только в том случае, 

если участник использует лексику уровней upper-intermediate / advanced. Более того, 

использование сниженной лексики (тем более не соответствующей категории лиц, о 

которых идет речь в теме) не говорит о высоком уровне лексики, использованной в эссе. 

2. Задание Creative writing может быть оценено только в том случае, если объем ответа 

соответствует 225 словам и более. Это указано в Инструкции, которую участники 

читают перед началом выполнения заданий. При этом переписывание темы эссе в объем 

ответа не входит.  

3. К наиболее частым грамматическим ошибкам относятся неправильное употребление 

времен, неправильные предлоги и отсутствие артиклей.  

4. Стяженные формы не должны использоваться в Creative writing. 

5. Баллы по критерию «Стиль» выставляются в исключительных случаях - только если 

работа легко читается, чувствуется способность автора к художественному письму. Это 

поощрение для тех, кто умеет писать.  

 

 


